
Zápis z jednání Komise pro chov a zdraví 16.05.2024 
 

Přítomni: F. Nahodil, R. Soukup, J. Janda, O. Dolejšová, Ing. E. Heitel 

 

 Kontrola zápisu z minulého jednání 

 

 ad 3) Žádost o prověření prodeje štěňat  

  KCHZ na minulém zasedání projednala žádost o prošetření prodeje 

štěňat plemene mops v chs Hejakral.  Dle sdělení dva květnové vrhy narozené 

ve výše uvedené chovatelské stanici byly inzerovány u majitele inzertního 

portálu ve Švédsku.  

 Na základě návrhu KCHZ a souhlasu P ČMKU byla oslovena chovatelka, která 

zaslala vyjádření. Chovatelka uvedla, že v září prodala 7 štěňat do Švédska, 

exportní rodokmeny byly vystaveny, a to na fyzické osoby. K inzerci byla 

využita pomoc Čecha žijícího ve Švédsku.  

Z předložených materiálů nebylo shledáno pochybení.  

 

1) Žádost o vystavení PP pro vrh plemene auvergneský ohař 

  KCHZ obdržela žádost o vystavení PP na dvě štěňata výše uvedeného 

plemene. Dle sdělení se jednalo o neplánované krytí chovné feny nechovným 

psem. Podnět řešila a ukončila DR ČMKU. Nyní řeší P ČMKU. 

 

2) Žádost o schválení navrhovaného postupu 

  KCHZ byl zaslán podnět od Klubu chovatelů špiců týkající se postupu 

při chybném označení nechovný do PP.  Dle sdělení klubu byl záznam do PP 

uveden dříve, než byla bonitační karta podepsána majiteli, kteří následně 

s výsledkem nesouhlasili a podepsání odmítli. Bez podpisu majitele není 

bonitace platná a není tedy možné se proti výsledku odvolat (klubový řád 

neumožňuje). Po bonitaci se majitelé obrátili na klub s odvoláním proti 

výsledku bonitace, což při označení nechovný není možné. Klub navrhuje, aby 

v případě, že jedinci budou na další bonitaci uznáni jako chovní, měl hlavní 

poradce chovu možnost označit razítko nechovný jako neplatné a umístit do PP 

nové razítko chovný. 

Na základě zjištěných skutečností KCHZ doporučuje u těchto jedinců návrhu 

klubu vyhovět . 
P ČMKU 23.5.2024: zařazení do chovu a označení PP chovný / nechovný je 

v kompetenci chovatelského klubu   

    

3) Žádost o stanovisko k uveřejnění výsledků svodu na webu klubu   

  Na KCHZ se obrátila chovatelka se žádostí o stanovisko k uveřejnění 

výsledku jarního svodu na webu klubu konkrétně k uvedení oční vady 

entropium u psa a u feny nepravidelný skus.  Pes byl následně vyšetřen očním 



specialistou MVDr. Beránkem s výsledkem, že žádnou oční vadu nemá. 

Výběrem do chovu prošel bez vad. U feny byla uvedena informace 

nepravidelný skus. Následně byla vyšetřena specialistou, který sdělil, že skus je 

úplný, nůžkový a pravidelný. Chovatelka žádá KCHZ o stanovisko, jak v tomto 

případě postupovat.  

 

Klub je zodpovědný za chov a za zveřejněné informace, chovatelce 

doporučujeme obrátit se na dozorčí orgán klubu.       

 

4) Podnět týkající se zdravotních vyšetření u plemene tibetský španěl 

 

  KCHZ obdržela podnět týkající se zdravotních vyšetření u plemene 

tibetský španěl. Autor podnětu upozorňuje na platnost nových podmínek pro 

zařazení jedinců do chovu, dle sdělení jsou tyto podmínky oproti předchozím 

benevolentní z hlediska sledovaného zdraví. V současné době je pro zařazení do 

chovu povinné genetické vyšetření očí na PRA3. Dále je doporučeno vyšetření 

luxace patelly. V podnětu je též upozorňováno na dodržování intervalu mezi 

jednotlivými vrhy. Dříve stanovena 12 měsíční pauza mezi vrhy, nyní stanoveno 

krytí max. 1x v kalendářním roce. 

KCHZ ověřila na PK č. 1, klub doposud uváděl jako povinná vyšetření pouze 

PRA3.  Klub je zodpovědný za řízení chovu a pokud toto řízení není v rozporu 

ze zákonnými normami, komise nemá důvod toto rozporovat.   

 

5) Stížnost na způsob vedení chovu plemene lhasa apso 

  KCHZ byla zaslána stížnost na vedení chovu Klubem Lhasa apso, z.s. 

Konkrétně na výskyt nestandardního postavení špičáku či špičáků, kdy dolní 

špičák či oba dolní špičáky rostou mezi druhý a třetí horní řezák a nikoli až za 

třetí řezák, přičemž špičák v nesprávném postavení ovlivňuje i dáseň jedince. 

Vadné postavení špičáku/ů u některých jedinců ovlivňuje pohodu zvířat. 

KCHZ z hlediska garantování chovu klubem doporučuje hledat řešení tohoto 

problému. Žádáme klub o písemný návrh na způsob řešení tohoto problému do 

30.9.2024. KCHZ si vyžádá podklady VETUMI k tomuto problému.     

 

6) Žádost o prošetření psa plemene uruguajský cimarron 

  KCHZ byla požádána o prošetření psa (průkazu původu) plemene 

uruguajský cimarron, který byl využit ke krytí. Dle sdělení pes nebyl uchovněn 

a ve švédské plemenné knize byl zapsán až po narození štěňat. Součástí podnětu 

jsou skeny PP: na jednom je uveden výsledek DPL, na druhém je pouze 

uvedena registrace švédského kennel klubu. 

 

Smyslem FCI není produkce jedinců bez PP. Proto není žádoucí zpochybnit 

vystavení PP pokud se jedná o administrativní chybu či rozdílný způsob zápisu 

mezi jednotlivými národními PK.    



PK měla k dispozici pouze PP se švédským zápisovým číslem. Jedinec byl do 

švédské plemenné knihy zapsán až po vyzvání PK. 

 

7) Podnět k projednání z plemenné knihy 

  Na KCHZ se obrátila plemenná kniha (PK), která obdržela žádost o 

přeregistraci jedince plemene německý špic mezi chovné jedince. Jedinec byl 

bonitován Klubem chovatelů špiců (KCHŠ) a byl zařazen do rázu velký špic. 

Plemeno je zastřešeno dvěma kluby, Klub chovatelů německých špiců 

(KCHNŠ) s přeřazením do rázu špic velký nesouhlasí z následujícího důvodu: 

ve 3. generaci jsou 2x jedinci rázu pomeranian (barva vlkošedá, creme sable), 

jejich potomek byl přeřazen do rázu střední s barvou creme sable a oba rodiče 

jsou také velikosti střední (černá + creme sable). KCHNŠ nesouhlasí, neboť ráz 

velký špic se vyskytuje pouze ve třech uznaných barvách (bílá, černá, hnědá). 

KCHŠ uvádí, že jedinec by byl použit v chovu pouze na jedno experimentální 

krytí. FCI mezivarietní křížení ve své metodice nepovoluje. PK žádá KCHZ o 

stanovení postupu. 

Pokud klub zamýšlí realizaci experimentálního krytí, měl by vycházet ze 

společných chovatelských podmínek platných mezi kluby. V tomto konkrétním 

případě by KCHZ doporučovala, aby při případném přeřazení zmíněného psa 

došlo nejprve ke genetickému vyšetření vloh pro barvy, které pes nese. Tento 

návrh vychází z důvodů zamezení nežádoucí barvy mezi velké špice.   

P ČMKU 23.5.2024: kluby musí striktně dodržovat směrnici FCI, která stanovuje 
povolené křížení barev a velikostních rázů u jednotlivých plemen. P ČMKU považuje 
zařazení jedinců vzniklých z uvedených předků s nepovoleným zbarvením do chovu 
jakožto velké špice za nepřípustné. 

 

8) Žádost o povolení výjimky pro krytí feny plemene pointer 

KCHZ obdržela žádost o povolení výjimky ze Zápisního řádu čl. I bodu 

1a). Z důvodu onemocnění feny zánětem dělohy bylo majitelce doporučeno 

krytí při příštím hárání. Feně je nyní 15 měsíců, hárání by mělo proběhnout za 3 

měsíce. S ohledem na hormonální léčbu a podání ATB by se hárání mohlo 

uspíšit, tzn. ke krytí by mohlo dojít dříve než po ukončení 17. měsíce.  

Doporučení veterináře KCHZ nezpochybňuje. Řády ČMKU vycházejí ze 

zákona a kopírují vyhlášku o ochraně psů a koček dle Sb. č. 384/2021 § 10 a) 2. 

Ze zákona ČMKU nemůže udělit výjimku.   

 

9) Uchovnění feny bavorského barváře 

KCHZ tuto záležitost řešil 16.8.2023 a zápis byl schválen P ČMKU. 

Dne 16.11.2023 opětovně řešeno na KCHZ. Projednáno DR ČMKU i P ČMKU. 

Od 1.7.2024 byly změněny podmínky chovu v Českomoravského klubu 

barvářů, neboť byly v rozporu s normativy FCI. KCHZ navrhuje v případě 

dotyčné feny, aby klub projevil vstřícnost a vystavil neprodleně krycí list a 

nečekal k datu 1.7.2024 a minimalizoval tak případné riziko vzniku právního 

sporu.     
P ČMKU 23.5.2024: Pokud fena splňuje podmínky aktuálního řádu, může být 



uchovněna a krycí list vystaven s okamžitou platností. Pokud fena splňuje podmínky 

řádu platného od 1.7.2024, může být fena uchovněna a krycí list vystaven, oboje 

s platností od 1.7. 2024 

 

10) Usnesení evropské komise pro chov a zdraví 

FCI komise pro chov a zdraví proběhlo dne 24.02.2024 v Madridu. 

Přítomných 17 delegátů. Volba předsedy, místopředsedy a tajemníka na 4 roky. 

Viz. Zápis přílohou.  

     

  

 

 Příští jednání: 12.9.2024 

   

  

Zápis podléhá schválení P ČMKU.  

 

Zapsala:  E.Heitel 

 

Ověřovatel zápisu: MUDr. F. Nahodil, R.Soukup 

 

Zápis jednohlasně odsouhlasen všemi přítomnými členy KCHZ.  

 

 


